

**ការគាំទ្ររបស់អង្គការសហប្រជាជាតិដល់ប្រព័ន្ធពន្ធនាគារនៅកម្ពុជា ក្នុងបរិបទដែល
កំពុងមានការរាតត្បាតនៃជំងឺកូវីដ-១៩**

ឯកសារព័ត៌មានទី ៤

ថ្ងៃទី ២៨ ខែ ឧសភា ឆ្នាំ ២០២១

- ប្រព័ន្ធអង្គការសហប្រជាជាតិនៅកម្ពុជា ធ្វើការងារជាមួយនឹងពន្ធនាគារ និងអាជ្ញាធរពន្ធនាគារ ទៅតាមតួនាទី និង ភារកិច្ចរបស់ស្ថាប័ននីមួយៗ ដើម្បីធានាឲ្យមានការការពារ និងលើកកម្ពស់សិទ្ធិរបស់អ្នកដែលកំពុងជាប់ឃុំឃាំង និងមន្ត្រីដែលធ្វើការងារជាមួយនឹងទណ្ឌិតទាំងនោះ ស្របតាមកាតព្វកិច្ចសិទ្ធិមនុស្សអន្តរជាតិរបស់កម្ពុជា។ ដូច្នោះ តួនាទីរបស់អង្គការសហប្រជាជាតិ គឺកំហិតត្រឹមតែផ្តល់ជំនួយបច្ចេកទេសប៉ុណ្ណោះ ខណៈពេលដែល រដ្ឋាភិបាលត្រូវមានកាតព្វកិច្ចគោរពតាមការប្តេជ្ញាចិត្តរបស់ខ្លួន ដើម្បីការពារ និងលើកកម្ពស់សិទ្ធិរបស់អ្នកដែល កំពុងជាប់ពន្ធនាគារនៅកម្ពុជា។ នៅពេលដែលមានតម្រូវការបន្ទាន់អ្វីមួយ អង្គការសហប្រជាជាតិផ្តល់ជំនួយ បច្ចេកទេសក្នុងកម្រិតដែលអាចធ្វើទៅបានស្របតាមសំណើរបស់រដ្ឋាភិបាល និងស្របតាមគោលការណ៍ មនុស្សធម៌អន្តរជាតិ។
- នៅក្នុងបរិបទនៃការផ្តល់ជំនួយបច្ចេកទេស ប្រព័ន្ធអង្គការសហប្រជាជាតិនៅកម្ពុជាបានបន្តអំពាវនាវ និងបង្ហាញ ពីបំណងចង់ផ្តល់ការគាំទ្រ និងបានបន្តអំពាវនាវឲ្យមានការសហការពីអាជ្ញាធរ ដើម្បីការពារអ្នកដែលកំពុងជាប់ ឃុំឃាំង ដូចជា ធានាឲ្យមានការធ្វើតេស្តឲ្យបានត្រឹមត្រូវ ស្របតាមគោលការណ៍ណែនាំនានា និងធានាឲ្យមាន ការគ្រប់គ្រងការផ្ទុះឡើងនៃការរាតត្បាតជំងឺកូវីដ-១៩ ឲ្យបានសមស្រប ដើម្បីការពារសិទ្ធិរបស់ជនជាប់ឃុំ និងម ន្ត្រីពន្ធនាគារ។
- ទីភ្នាក់ងារសហប្រជាជាតិមួយចំនួនក៏មានតួនាទីជាក់លាក់ជំរុញការអនុវត្តបទដ្ឋាន និងស្តង់ដារអន្តរជាតិ ពាក់ព័ន្ធ នឹងពន្ធនាគារផងដែរ ដូចជា វិធានអប្បបរមានៃស្តង់ដាររបស់អង្គការសហប្រជាជាតិសម្រាប់អនុវត្តវិធានណេសិន ម៉ែន- ដេឡាស្តីពីការប្រតិបត្តិចំពោះអ្នកជាប់ពន្ធនាគារ (វិធានណេសិនម៉ែនដេឡា - Nelson Mandela Rules) វិធានអប្បបរមាស្តង់ដាររបស់ អង្គការសហប្រជាជាតិស្តីពីការអនុវត្តវិធានការមិនឃុំខ្លួន (វិធានតូក្យូ - Tokyo Rules) និងវិធានរបស់អង្គការសហប្រជាជាតិស្តីពីការប្រតិបត្តិចំពោះ ជនជាប់ឃុំជាស្រ្តី និងវិធានការមិនឃុំខ្លួន អ្នកប្រព្រឹត្តបទល្មើសជាស្រ្តី (វិធានបាងកក - Bangkok Rules)។ ប្រព័ន្ធសហប្រជាជាតិបន្តជំរុញឲ្យមានការអនុ វត្តតាមវិធាន និងស្តង់ដារអន្តរជាតិទាំងនេះ។

- ចាប់ពីពេលចាប់ផ្តើមមានការឆ្លងរាតត្បាតនៃជំងឺកូវីដ-១៩ ក្នុងឆ្នាំ ២០២០ អង្គការសហប្រជាជាតិបានផ្តល់ ជំនួយបច្ចេកទេស និងការគាំទ្រផ្នែកប្រតិបត្តិការដល់ក្រសួងសុខាភិបាល ដើម្បីត្រៀម និងឆ្លើយតបចំពោះ ករណីជំងឺកូវីដ-១៩ នៅកម្ពុជា។ សម្រាប់ពន្ធនាគារនៅកម្ពុជា ដោយមានការសហការជាមួយនឹងដៃគូនានា អង្គ ការសហប្រជាជាតិបានផ្តល់យោបល់ និងការគាំទ្រ ដូចតទៅ ៖ (១) បង្កើតទីតាំងអង្កេតឃ្នាំមើល សង់ទី ណាល់សម្រាប់ករណីអ្នកជំងឺស្រដៀងនឹងផ្តាសាយ (ILI) ក្នុងពន្ធនាគារចំនួនបួនក្នុងរាជធានីភ្នំពេញ ខេត្ត សៀមរាប និងកំពង់ចាម ដោយជនជាប់ឃុំដែលមានរោគសញ្ញាស្រដៀងនឹងជំងឺផ្តាសាយត្រូវបានធ្វើតេស្តរកជំងឺ កូវីដ-១៩ និង (២) ធ្វើការជាមួយនឹងក្រសួងសុខាភិបាល និងផ្តល់យោបល់ជូនអគ្គនាយកដ្ឋានពន្ធនាគារអំពី វិធានការកាត់បន្ថយហានិភ័យ និងការត្រៀមឆ្លើយតបនៅតាមពន្ធនាគារ។ ជាការឆ្លើយតបចំពោះករណីផ្ទះជំងឺ កូវីដ-១៩ នាពេលបច្ចុប្បន្ននេះ អង្គការសហប្រជាជាតិបានផ្តល់ជំនួយបច្ចេកទេសអំពីរបៀបប្រើប្រាស់តេស្ត បែបហ្វាស រួមនឹងការពន្យល់អំពីអ្វីដែលត្រូវធ្វើនៅពេលដែលតេស្តទទួលបានលទ្ធផលអវិជ្ជមាន និងផ្តល់ការ ណែនាំអំពីរបៀបតាមដានរកអ្នកជាប់ពាក់ព័ន្ធ និងការធ្វើចត្តាឡីស័ក ក៏ដូចជាការជំរុញឲ្យមានការត្រៀម និង ឆ្លើយតប ដោយមានការចូលរួមសហការ និងការសម្របសម្រួលជាលក្ខណៈអន្តរវិស័យ។
- កាលពីថ្ងៃទី ១៣ ខែ ឧសភា ឆ្នាំ ២០២១ អគ្គនាយកដ្ឋានពន្ធនាគារបានធ្វើសំណើសុំឲ្យអង្គការសហប្រជា ជាតិជួយផ្តល់ជំនួយមនុស្សធម៌ដល់ពន្ធនាគារកម្ពុជា ដែលតារាងសង្ខេបជូនដូចខាងក្រោម៖

សម្រាប់មន្ត្រីប្រតិបត្តិការពន្ធនាគារ (ផ្នែកសន្តិសុខ និងសុខភាព)			
ល.រ	សម្ភារ	បរិមាណ	ឯកតា
១	អាវការពារប្រភេទពាក់កណ្តាល (PPE) (សម្រាប់ធ្វើការងារផ្ទាល់ជាមួយអ្នកឆ្លង ជំងឺកូវីដ-១៩)	២.៥០០	ឈុត
២	រាំងមុខ (Face shields)	២.៥០០	សម្រាប់
៣	ស្រោមដៃប្រភេទឡាតិច (Latex gloves)	៥.០០០	គូ
៤	ស្រោមដៃជ័រ (Rubber gloves)	២៥០	គូ
៥	ស្បែកជើងជ័រ (Rubber boots)	២៥០	គូ
៦	អាវអៀមផ្លាស្ទិកមិនជ្រាបទឹក (Waterproof plastic aprons)	២៥០	កំប្លោ
៧	ម៉ាសប្រភេទ N-95 (N-95 masks)	១៥.០០០	បន្ទះ
សម្រាប់ជនជាប់ឃុំ (១០.០០០ នាក់)			
១	ឧបករណ៍តេស្តរហ័សរកមេរោគកូវីដ១៩ (Rapid antigen test kits)	១០.០០០	ឈុត
២	ថ្នាំផ្តាសាយបុរាណចិន (Lianhua Qingwen Jiaonang)	៣៥.០០០	ប្រអប់
៣	ថ្នាំបំប៉នអាហារូបត្ថម្ភ (Supplement multi-vitamins)	១៤០.០០០	គ្រាប់
៤	វីតាមីនសេ (Vitamin C 500 mg)	៤២០.០០០	គ្រាប់

- កាលពីថ្ងៃទី ២៧ ខែ ឧសភា ឆ្នាំ ២០២១ អង្គការសហប្រជាជាតិបានប្រគល់ស្រោមដៃប្លាស្ទិក (latex) ជាង ៥.០០០ គូ ស្រោមដៃប្លាស្ទិក (rubber) ២៥០ គូ និងស្បែកជើងកវែងជ័រ ២៥០ គូ ជូនអគ្គនាយកដ្ឋានពន្ធនាគារ នៅមណ្ឌលអប់រំកែប្រែទី ២។ សម្ភារៈទាំងនេះទទួលបានការឧបត្ថម្ភថវិកាពីជំនួយរបស់រដ្ឋាភិបាលជប៉ុន។ អគ្គនាយកដ្ឋានពន្ធនាគារនឹងចែកសម្ភារៈទាំងនេះដល់ពន្ធនាគារតាមបណ្តាខេត្តនានា ដែលអាចប្រឈមនឹងហា និង កំយឌុស នៃការផ្ទុះជំងឺកូវីដ-១៩ ជាពិសេសនៅតាមពន្ធនាគារដែលមានជនជាប់ឃុំជាអនីតិជន។
- ទន្ទឹមគ្នានេះ អង្គការសហប្រជាជាតិកំពុងធ្វើលទ្ធកម្មសម្ភារៈដែលនៅសេសសល់ភាគច្រើន ដូចដែលផ្តល់ជូននៅ ក្នុងបញ្ជីរបស់អគ្គនាយកដ្ឋានពន្ធនាគារ៖ អាវការពារប្រភេទពាក់កណ្តាល ចំនួន២០០ លុយត,របាំមុខ ៥០០, អាវ អៀមប្លាស្ទិកមិនជ្រាបទឹក ២០០ អាវ, ម៉ាសប្រភេទ N-95 ៤ ចំនួន ៥០០, ឧបករណ៍តេស្តរហ័ស រកមេរោគកូវីដ១៩ ចំនួន ៣ ០០០, ថ្នាំបំប៉នអាហារូបត្ថម្ភ ១៤០ ០០០ ចំនួនគ្រាប់, និងវីតាមីនសេ ៥០០ មីលី ក្រាម ចំនួន ៤២០ ០០០ គ្រាប់ និងវីតាមីនដទៃទៀត។ ពេលវេលាប្រគល់សម្ភារៈទាំងនេះជាក់ស្តែង នឹងអាស្រ័យ ទៅតាមស្តុកដែលមាននៅក្នុងទីផ្សារក្នុងស្រុក និងទីផ្សារអន្តរជាតិ។
- លើសពីនេះ អង្គការសហប្រជាជាតិនឹងឧបត្ថម្ភម៉ាសចំនួន ២០០ ប្រអប់ (១០ ០០០ ម៉ាស) និងសាប៊ូ ១ ០៨០ ដុំ ជូនពន្ធនាគារខេត្តព្រះសីហនុ នៅត្រឹមថ្ងៃទី ១ ខែ មិថុនា ឆ្នាំ ២០២១។ អង្គការសហប្រជាជាតិក៏នឹងផ្គត់ ផ្គង់ឧបករណ៍តេស្តរហ័សរកមេរោគកូវីដ១៩ ចំនួន ៣ ០០០ បន្ថែមទៀត ព្រមទាំងសម្ភារៈការពារខ្លួនដទៃទៀត ផងដែរ។
- ប្រព័ន្ធអង្គការសហប្រជាជាតិនៅកម្ពុជាបន្តជំរុញ និងផ្តល់ជំនួយបច្ចេកទេសអំពីការអនុវត្តមធ្យោបាយជាជម្រើស ក្រៅពីការឃុំឃាំង ជាពិសេសក្នុងបរិបទនៃការឆ្លងរាតត្បាតជំងឺកូវីដ-១៩នេះ។ ក្នុងន័យនេះ ប្រព័ន្ធអង្គការសហ ប្រជាជាតិបានជំរុញឲ្យរាជរដ្ឋាភិបាលគួរប្រើប្រាស់ការឃុំឃាំងជាជម្រើសចុងក្រោយបំផុត និងគួរផ្តល់អាទិភាពដល់ វិធានការដែលជាវិធានការជំនួសឲ្យការឃុំឃាំងក្នុងពន្ធនាគារ។ ប្រព័ន្ធអង្គការសហប្រជាជាតិកត់សម្គាល់ថា ក្រម នីតិវិធីព្រហ្មទណ្ឌកម្ពុជា ចែងថា សេរីភាព ពោលគឺការមិនឃុំឃាំង គួរតែជាបទដ្ឋានទូទៅសម្រាប់អ្នកដែលកំពុងរង់ ចាំការជំនុំជម្រះ។ បញ្ហាប្រឈមដែលជំងឺកូវីដ-១៩ បង្កដល់ប្រព័ន្ធព្រហ្មទណ្ឌ គឺជាបញ្ហាប្រឈមមាន លក្ខណៈ ពិសេស និងចាំបាច់ត្រូវមានការអនុវត្តវិធានការក្នុងលក្ខណៈពិសេសដែរ ដើម្បីធានាឲ្យមានការការពារសុខភាព និងសិទ្ធិរបស់ ជនជាប់ឃុំនៅក្នុងពន្ធនាគារនៅកម្ពុជា ដែលបច្ចុប្បន្ននេះ មានទណ្ឌិតរស់នៅចង្អៀតណែន ប្រកបដោយគ្រោះថ្នាក់។ ក្នុងបរិបទនៃការផ្ទុះឡើងនៃជំងឺកូវីដ-១៩ នាពេលបច្ចុប្បន្ន អាជ្ញាធរកម្ពុជា ចាំបាច់ត្រូវ ចាត់វិធានការជាបន្ទាន់ដើម្បីកាត់បន្ថយការគំរាមកំហែងដែលបង្កឡើងដោយវីរុស ដល់ជនជាប់ឃុំ ដូចជា បញ្ជូន ជនជាប់ឃុំ ទៅទីកន្លែងផ្សេងទៀត ជាពិសេស ចំពោះជនជាប់ឃុំ ប្រភេទមួយចំនួន គួយដូចជា៖ ជនជាប់ឃុំ មុនពេលជំនុំជម្រះ ស្ត្រីដែលមានកូននៅជាមួយ ជនជាប់ឃុំដែលមានជំងឺប្រចាំកាយ និងជនប្រព្រឹត្តបទល្មើស កម្រិតស្រាលដែល ហិង្សា ជាដើម។
- ស្របពេលជាមួយគ្នា ប្រព័ន្ធអង្គការសហប្រជាជាតិបានជំរុញឲ្យមានការប្រើប្រាស់មធ្យោបាយវិធានការ ជម្រើស ផ្សេង ជំនួសឲ្យការឃុំឃាំងកុមារដែលមានទំនាស់ជាមួយនឹងច្បាប់ និងបានជួយក្រសួងយុត្តិធម៌ក្នុងការ រៀបចំគោលការណ៍ណែនាំស្តីពីនីតិវិធីបង្វែរ ជាការស្តារនីតិសម្បទា បែបកុមារមេត្រី។ កន្លងមក មានការកសាង

សមត្ថភាពដល់មន្ត្រីនគរបាល ព្រះរាជអាជ្ញា ចៅក្រម និងភ្នាក់ងារសង្គម ហើយការកសាងសមត្ថភាពទាំងនេះនឹង បន្តផ្តល់ជូនទៀត ដើម្បីធានាឲ្យមានការអនុវត្តច្បាប់ស្តីពីយុត្តិធម៌អនីតិជន ព្រមទាំងនីតិវិធីពាក់ព័ន្ធ ក៏ដូចជាអនុ វត្តិធានការ ជម្រើសផ្សេងជំនួស ឲ្យការឃុំខ្លួន ប្រកបដោយប្រសិទ្ធភាព។

- ប្រព័ន្ធអង្គការសហប្រជាជាតិនៅកម្ពុជាពុំមានព័ត៌មានជាក់លាក់អំពីចំនួនករណីវិជ្ជមាននៅតាមពន្ធនាគារ កម្ពុជា ឡើយ និងអង្គការសហប្រជាជាតិក៏អំពាវនាវឲ្យកាន់តែមានតម្លាភាព ដើម្បីធានាឲ្យមានព័ត៌មានអំពីចំនួនពាក់ព័ន្ធ នឹងការផ្ទុះឡើងនៃជំងឺកូវីដ-១៩ នៅតាមពន្ធនាគារ ស្រដៀងគ្នានឹងព័ត៌មានអំពីចំនួននៃករណីវិជ្ជមានជំងឺកូវីដ- ១៩ ក្នុងស្ថានភាពដទៃទៀតផងដែរ។

###

ឯកសារព័ត៌មានស្តីពីការឆ្លើយតបរបស់អង្គការសហប្រជាជាតិនៅកម្ពុជាចំពោះបញ្ហាកូវីដ-១៩ គឺជាឯកសារផ្លូវការដែល ផលិតដោយអង្គការសហប្រជាជាតិនៅកម្ពុជា ដើម្បីផ្សព្វផ្សាយជូនអ្នកសារព័ត៌មាន និងដៃគូដទៃទៀត។ ឯកសារទាំងនេះ ត្រូវបានរៀបចំដោយការិយាល័យប្រធានអង្គការសហប្រជាជាតិប្រចាំប្រទេសកម្ពុជា។ សម្រាប់ព័ត៌មានបន្ថែម សូមទាក់ទង កញ្ញា កែវ ស្រីស្រស់ មន្ត្រីទំនាក់ទំនងនិងស្វែងរកការគាំទ្រនៃការិយាល័យប្រធានអង្គការសហប្រជាជាតិប្រចាំប្រទេសកម្ពុ ជា តាមរយៈអ៊ីមែល៖ sreysros.keo@un.org។